
ORSZÁGGYŰLÉSI KÉPVISELŐ

Kövér László
az Országgyűlés elnöke részére

Írásbeli kérdés

Helyben
Tisztelt Elnök Úr!

Az Alaptörvény 7 . cikk (2) bekezdése alapján, figyelemmel az Országgy űlésrő l szóló 2012 .

évi XXXVI. törvény 42 . § (8) bekezdésére, valamint az egyes házszabályi rendelkezésekr ő l
szóló 10/2014 . (II. 24.) ООУ határozat 124. § (1) bekezdésére, az alábbi kérdést kívánom

benyújtani а Kormány tagjainak feladat- és hatásköréről szóló 152/2014. (VI. 6.) Korm.

rendelet 48 .§ 13 . pontja szerinti feladatkörében eljáró Balog Zoltán Emberi Erőforrások

Minisztériumot vezető miniszterhez,

„Egyék meg, amit főztek,

avagy miért halasztották el ismét az új menzarendelet bevezetését? ”

címmel . А választ írásban kérem .

Tisztelt Miniszter Úr !

Amit Önök а menzákra vonatkozó új szabályozással és annak bevezetésével csinálnak, kez d

tragikomikus lenni .
Először kidolgoztak, majd elfogadtak egy átalakítást 2014 . szeptember 1-jei bevezetéssel . Majd ezt
eltolták 2015 . január 1 jére, mondván még nem készültek fel az átalakításra az étkeztetést végző
cégek. De azt is tudjuk, hogy az új menzarendelet bevezetésével járó áremelkedés sem jött voln a

jókor а Kormánynak az önkormányzati kampányban . . .
Aztán eltelt néhány hónap és három nappal korábban, miel őtt elérkezett volna а késletett bevezeté s
napja, ismét elhalasztották az indulást. Az egyes egészségügyi tárgyú miniszteri rendeletek
módosításáról szóló 54/2014 . (XII . 29.) EMMI rendeletben módosíto tták а közétkeztetésre
vonatkozó táplálkozás-egészségügyi előírásokról szóló 37/2014 . (IV . 30.) EMMI rendeletet, most
éppen 2015 . szeptember 1 jére halasztva а bevezetést .
Ezt azonban már olyan suttyomban készítették elő , hogy eddig nem is lehetett tudni errő l . А
Közlönyben is csak 2014. december 29 jelent meg, sok helyen nem is értesültek а változásról így

bevezették az új, drágább étkeztetési szabályozást . Az is abszurd, hogy az iskolakezdés előtt egy

héttel jelentik be, hogy még sem kell még átállni . Аz önkormányzatok többsége azonban az eredet i

határidőhöz próbált igazodni és emelte а téritёsi díjakat, esetenként drasztikus mértékben .
А hírek szerint sokaknak elfelejtettek szólni, egyebek között а Magyar Közétkeztetők

Szövetségének vagy а Sütőipari Egyesülésnek is, ez utóbbi például január 13-án fedezte fel а



változást . Ami azonban ennél is fontosabb, hogy az önkormányzatok sem tudtak а változásról, ezért
decemberben sorra hozták а rendeleteiket а menzák térítési díjának az emelésér ő l .
А jól értesültek még megúszták az áremelést. А sajtóban megjelent információk szerint Kecskemét
polgármesterе például december közepén még olyan el őterjesztést nyújtott be а közgyű lésnek ,
amely tartalmazta а szolgáltatók több mint 10 százalékos tarifaemelési javaslatát . December 18-án
azonban Szеmeгеуné Pataki Klaudia már visszavonta az el őterjesztést .
Megkérdezték ugyanis а szakminisztérium államtitkárát, Zombor Gábort, aki történetesen а
kecskeméti polgármesteri székből avanzsálta kormányba, hogy mi az országos gyakorlat . Ennek
alapján pedig а polgármesternő december 18-án már azt tudta közölni а képviselőkkel, hogy az új
mintaétrend csak а 2015/2016-os tanévtől kötelező. Így addig még van idejük annak
számszerűsítésére, hogy valójában mennyivel kerül többe az új előírások szerint készülő menü .

А korábbi átlagos díjak – igen nagy szórással – napi 200 és 600 forint közö tt mozogtak, és ezt
emelte most az önkormányzatok nagy része átlagosan 10 százalékkal . Kazincbarcikán а drágulás
mértéke mintegy 20 százalék, Nagykanizsán 9 százalékos díjemelésr ő l döntö ttek, Szegeden 6
százalékról, Veszprémben 4 százalékról, Debrecenben viszont csak 2,5 százalékba ment bele a z
önkormányzat, pedig а szolgáltató Sodеxo Magyarország Kft. 14 ,5 százalékos tarifanövelésre tett

javaslatot. De van, aho148 százalékos az emelés mértéke .

Az eredeti jogszabály már csaknem kétéves, és az lenne а célja, hogy а gyerekek egészségesebb
ételeket kapjanak, amivel messzemenőkig egyet is értünk . А problémám а hogyannal van. Egyesek
szerint ugyanis, az új rendszerre való átállást fokozatossá kéne tenni, hiszen nem biztos, hog y
minden gyerek számára azonnal befogadható az új, sok esetben kevésbé vagy másként „tartalmas ”
ételsorból álló menü . Miként ez egy online portálon megjelent : „ a jelenlegi rendelet terveiben а
gyerekek szempontjából пет kap elég nagy hangsúlyt а fokozatosság, а "rászoktatás", pedig а
menza étlapjának átalakításánál пет elég "csupán" felszolgálni aа újszerűt - а gyerekeket meg is
kell tanítani enni ".

А rendelet módosításakor nem csak а bevezetés idejét változtatták meg, hanem számos ponto n
korrigáltak а majdani elő írásokon. Több ponton enyhültek а szigorú megkötések. Például а napi
tejmennyiséget már nem írják el ő decire, hanem csak tíz nap átlagában. А napi 2-4 adagnyi zöldség
és gyümölcs előírása azonban megmaradt. Mérsékelték azt а korlátot is, hogy 23 százaléknál
magasabb zsírtartalmú húskészítményt nem lehet adni : ez szeptembertől már csak а bölcsődékben
lesz előírás, míg eddig úgy volt, hogy 15 éves korig ez а verdikt . Kitiltották viszont а kókusz- é s
pálmazsírt, már ha egyáltalán volt olyan konyha Magyarországon, ahol ezzel f őztek .
Lehet, hogy mindez kedvező , lehet, hogy nem, de а módosítás oka biztosan nem világos, hiszen
errő l semmit nem tudunk .

Mindezek miatt kérdezem Miniszter Úrtól :

• Mivel indokolják az új menzaszabályok hatálybalépésének ismételt elhalasztását ?
• Miért három nappala korábban elfogadott hatálybalépés id őpontja előtt kellett

újabb hónapokra eltolnia bevezetést ?
• Miért nem tették lehetővé, hogy minden érintett időben fel tudjon készülni а

változásokra és ne csak а „bennfenteseket” értesítsék?



• Mi indokolja а rendelet egyes tartalmi változásait? Ezek egyenként illetve
összességében mennyiben járulnak hozzá а gyermekek egészségesebb
étkeztetéséhez?

• Mi garantálja, hogy а most bevezetett térítési díj emeléseket „nem nyelik-e 1e” a z
önkormányzatok? Félő ugyanis, hogy а megemelt térítési díjak mégsem járnak maj d
egészségesebb étkeztetéssel, hiszen а szabályozás még nem írja azt elő szeptemberig .

Ezeken а helyeken újabb áremelkedés várható szeptembertő l?

Várom megtisztelő válaszát !

Budapest, 2014 . január 26.
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